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Zápis č. 13/2024 
ze zasedání Komise Rady Libereckého kraje Revitalizace Ralska 

konaného dne 20. 3. 2024 od 11 hodin 

ve Stráži pod Ralskem 

 

Přítomni:           Václav Židek 

    Ing. Miloslav Tůma 

    Ing. Jan Růžička 

    Lenka Mrázová 

    Ing. Tomáš Rychtařík 

 Ing. Martina Körteltová 

    Mgr. Jan Farský 

    Mgr. Šárka Kalvová 

Omluveni:         Mgr. Jiří Ulvr 

    Ing. Václav Vít 

    Ing. Ivo Dohnal 

Neomluveni:     Josef Jadrný 

    Ing. Ladislav Pořízek 

Hosté:                Ing. Jan Blažek 

  Mgr. Michael Otta, MPA 

  Mgr. Petr Staněk (online) 

Tajemník:          Mgr. Zuzana Šiftová 



2 

Návrh programu: 

1. Zahájení 

2. Schválení programu jednání 

3. Kontrola plnění úkolů 

4. Informace o možnostech dotační podpory 

5. Aktuální informace z jednání týkajících se realizace FVE v areálu bývalého vojenského 

letiště  

6. Informace o akcích Geoparku Ralsko 

7. Informace o činnostech DIAMO, s. p. 

8. Různé 

9. Závěr 

 

 

Bod č. 1 – Zahájení 

Jednání Komise Rady Libereckého kraje Revitalizace Ralska (dále jen „Komise“) zahájil a řídil 

V. Židek, místopředseda Komise.  

 

Bod č. 2 - Schválení programu jednání 

Přítomní členové Komise schválili program jednání.  

 

Bod č. 3 - Kontrola plnění úkolů 

ÚKOL SPLNĚNO/NESPLNĚNO 

3.1 Zasílat aktuální informace o možnostech podpory 

hospodářsky a sociálně ohrožených území 

informace podána 

viz bod č. 4 

5.3 Průběžně aktualizovat a doplňovat tabulku projektů  

a záměrů 

nebyl obdržen  

žádný nový podnět 

6.2 Průběžně informovat o výstupech projektu Odolné 

Ralsko 

informace podána 

viz bod č. 6 

11.3 Poslat odkaz na video Urbex o opuštěných objektech 

v Ralsku 

odkaz bude zaslán  

12.1 Ověřit možnost zveřejnění jmen účastníků přihlášených 

do předběžné tržní konzultace 

seznam účastníků byl 

rozeslán 
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Bod č. 4 – Informace o možnostech dotační podpory 

M. Otta představil výběr aktuálních možností dotační podpory, ve kterých by mohla mít oblast 

bývalého vojenského prostoru Ralsko nějaké zvýhodnění či být pro ni jinak zajímavá. 

V rámci IROP byla vyhlášena výzva č. 81 zaměřená na veřejnou infrastrukturu cestovního 

ruchu (například odpočívadla, parkoviště u atraktivit cestovního ruchu, veřejná infrastruktura 

pro vodáckou a vodní turistiku, turistické trasy, naučné stezky, navigační systémy, turistická 

informační centra). Výzva je určena pouze pro žadatele z hospodářsky a sociálně ohrožených 

území. Alokace je 560 mil. Kč a výše dotace je nastavena na 60 %. Výše celkových způsobilých 

výdajů je od 2 do 10 mil. Kč.  

V rámci Národního plánu obnovy je v rámci komponenty 4.1 vyhlášena výzva na finanční 

podporu přípravy velkých projektů. Alokace je 500 mil. Kč a výše dotace může být od 7,5 do 

35 mil. Kč. Mezi podporované aktivity patří například příprava projektové dokumentace a 

studií proveditelnosti a jsou podporovány projekty, které by mohly být pro oblast Ralska 

zajímavé. Jedná se například o posilování odolnosti krajiny, odstraňování ekologických zátěží, 

opatření pro řešení sucha či záplav nebo zkvalitňování veřejného prostoru a budov. 

Harmonogram všech aktuálních výzev je pravidelně aktualizován a zveřejňován na webových 

stránkách Regionální stálé konference Libereckého kraje. 

 

Bod č. 5 – Aktuální informace z jednání týkajících se realizace FVE v areálu bývalého 

vojenského letiště 

K bodu byl online připojen vedoucí odboru investic a správy nemovitého majetku P. Staněk, 

aby podal aktuální informace ohledně přípravy realizace FVE v areálu bývalého vojenského 

letiště.  

P. Staněk podal informaci k uskutečněné předběžné tržní konzultaci. K té se přihlásilo celkem 

5 účastníků, kterým byly zaslány okruhy témat s otázkami k zodpovězení. Odpovědi obdrželi 

od 4 z nich a v první polovině března s nimi proběhly osobní konzultace. Na základě všech 

zjištění v současné době advokátní kancelář MT Legal, s. r. o. zpracovává komparaci výstupů 

a návrh dalšího řešení a postupu (zejména v oblasti veřejných zakázek).  

Dále shrnul nejzásadnější výstupy, které z konzultace vyplynuly. Jedná se především o nutnost 

nalezení řešení pro vyvedení výkonu do distribuční soustavy, protože ostrovní provoz by nebyl 

ekonomicky výhodný. Dále bude nutné zpracovat EIA a zřídit věcné břemeno pro trasu vedení. 

Příprava projektu je odhadována na 2 až 4 roky, samotná stavba pak na 1 rok.  

Také probíhá spolupráce s krajinářem, který připraví návrh aktivit, které by bylo možno vedle 

FVE provozovat (například sportovní létání či turistická infrastruktura). 

Projekt bude zpracován metodou Design&Build a mohl by být financován z Modernizačního 

fondu. 

Pro vyvedení výkonu do distribuční soustavy byla podána žádost na ČEZ Distribuce, která byla 

zamítnuta. Byla proto podána druhá žádost k prověření i jiných variant, ale dosud nepřišla 

odpověď. 

https://irop.gov.cz/cs/
https://irop.gov.cz/cs/vyzvy-2021-2027/vyzvy/81vyzvairop
https://www.planobnovycr.cz/
https://mmr.gov.cz/cs/evropska-unie/narodni-plan-obnovy/2-vyzva-financni-podpora-pripravy-projektu-souladn
https://mmr.gov.cz/cs/evropska-unie/narodni-plan-obnovy/2-vyzva-financni-podpora-pripravy-projektu-souladn
https://www.rsk-lk.cz/vyzvy/planovane
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V rámci dalšího postupu by měl kraj do 25. března obdržet návrh dalšího postupu od advokátní 

kanceláře, který bude představen členům rady kraje, pracovní skupině k FVE Ralsko a členům 

této Komise a následně předložen do rady a zastupitelstva kraje. 

M. Tůma doplnil, že připravili seznam projektů, které by mohly být v návaznosti na realizaci 

FVE podporovatelné a opětovně zdůraznil nutnost nejdříve vyřešit vyvedení výkonu. 

V. Židek sdělil, že rada kraje s vyvedením výkonu od začátku počítala a dotaz v rámci 

předběžné tržní konzultace na variantu ostrovního provozu byl jen doplňující. 

P. Staněk dodal svůj názor za odbor investic a správy nemovitého majetku, že projekt je bez 

vyvedení výkonu do distribuční soustavy těžko realizovatelný.  

S tím M. Tůma vyjádřil souhlas a dodal, že na vyvedení výkonu stále trvá. 

V. Židek doplnil, že Liberecký kraj určitě neproinvestuje velké množství finančních prostředků 

za něco, co nemá smysl. 

M. Tůma informoval, že nebude občanům prezentovat projekt, který nebude realizovatelný. 

Souhlasí s tím, že je třeba plochu letiště a aktivity na ní nějakým způsobem vyřešit, ale musí se 

jednat o realizovatelný projekt. 

L. Mrázová se dotázala, zda je možné, aby Geopark také zaslal podněty, co by mohlo být 

realizovatelné z fondu, který bude pracovat s výnosy z FVE. 

P. Staněk reagoval, že je to zatím předčasné, ale že Geopark podněty dávat může. Na fondu se 

začne pracovat ale až v době, kdy bude jasné, že je celý projekt FVE realizovatelný. 

Předpokládá se, že do fondu bude posílána část peněz z výnosu na rozvoj různých aktivit. 

L. Mrázová vznesla dále dotaz na možnost uspořádání mezinárodního setkání skautů (cca 5000 

účastníků) v roce 2026 na ploše letiště a že by potřebovala znát reakci do cca 2 měsíců. 

P. Staněk odpověděl, že dle předpokládaného harmonogramu by to neměl být problém. 

V. Židek doplnil, že časový harmonogram realizace FVE závisí také na tom, zda se letiště 

dostane do akcelerační zóny, čímž by došlo ke zrychlení celého povolovacího procesu. Na 

reakci M. Tůmy, že i přes to by ale byla nutná změna územního plánu, dodal, že je připravována 

úprava zákona a změna územního plánu již potřebná nebude. Dále sdělil, že akcelerační zóny 

by měly být vymezeny do prázdnin, což je pro L. Mrázovou akceptovatelný termín. Je ale 

pravděpodobné, že i při zařazení letiště mezi akcelerační zóny by se příprava FVE se skautským 

setkáním nevylučovala. 

L. Mrázová informovala, že je ale v provozním řádu letiště uveden zákaz táboření. 

J. Růžička sdělil, že provozní řád schválila rada kraje, takže by bylo potřeba udělit výjimku. 

Dále doplnil, že je nutné vzít v úvahu i blízkost ptačí oblasti a také to, že město Ralsko má 

propachtované zelené plochy. 

M. Tůma dále upozornil na nestandardní komunikaci mezi panem Mašínem a leteckým 

spolkem. 
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Bod č. 6 – Informace o akcích Geoparku Ralsko 

L. Mrázová informovala o výstupech projektu Odolné Ralsko a blíže popsala výzkumné 

záměry. Jedním z výstupů by měla být i publikace a v rámci výzkumu pomístních jmen, při 

kterém došlo i na spolupráci se školami, vzniká například mapa v aplikaci nazvymist.cz. 

Dále představila další připravované akce. V dubnu se v Severočeském muzeu v Liberci 

uskuteční workshop Virtuální muzeum: člověk – voda – kámen, jsou připraveny tematické akce 

s geoprůvodci a v květnu se bude v Holičkách konat Festival Proměny. Dále probíhají 

workshopy pro učitele přírodovědných oborů. Na závěr dodala, že v dubnu bude probíhat 

revalidace značky Geoparku. 

V. Židek ocenil Geopark za jeho aktivitu, díky čemuž došlo i k navýšení financování ze strany 

kraje. 

 

Bod č. 7 – Informace o činnostech DIAMO, s. p. 

T. Rychtařík odprezentoval historický vývoj těžby uranu v okolí Stráže pod Ralskem a 

představil současný stav i předpokládaný další vývoj v oblasti likvidace škod po této těžbě. 

Prezentace je součástí přílohy tohoto zápisu. 

 

Bod č. 8 – Různé 

J. Růžička sdělil, že byla podána žádost o dotaci na demolice, která bude pravděpodobně 

podpořena, a připravuje se odstranění bytovek ve Svébořicích a zbytků staveb v okolí letiště. 

L. Mrázová doplnila informaci, že na konci dubna bude s DVTV spolupracovat na přípravě 

cestopisného pořadu. 

M. Otta se dotázal na připravovanou výstavbu ubytovacích kapacit v Jablonečku. 

M. Tůma reagoval, že již byla podána žádost na změnu územního plánu, a dokonce uhrazena 

záloha. Dle jeho názoru se jedná o nerealizovatelný projekt, ale je k němu k dispozici studie a 

mění se územní plán. 

 

Bod č. 9 – Závěr 

V. Židek jednání zakončil poděkováním za účast. 

Bylo dohodnuto, že další jednání Komise proběhne v úterý 18. června 2024 od 13 hodin 

v infocentru v Kuřívodech.  

 

 

 

 

 

https://www.visitralsko.com/l/workshop-virtualni-muzeum/
https://e47cd7381f.clvaw-cdnwnd.com/c8911e58f0bb6f6599bb7884885f3fd5/200004312-eae48eae49/Plak%C3%A1t-6.pdf?ph=e47cd7381f
https://e47cd7381f.clvaw-cdnwnd.com/c8911e58f0bb6f6599bb7884885f3fd5/200004312-eae48eae49/Plak%C3%A1t-6.pdf?ph=e47cd7381f
https://www.visitralsko.com/l/festival-promeny-2024/
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Souhrn úkolů: 

ÚKOL ZODPOVÍDÁ TERMÍN 

3.1 Zasílat aktuální informace o možnostech podpory 

hospodářsky a sociálně ohrožených území 

M. Otta průběžně 

5.3 Průběžně aktualizovat a doplňovat tabulku 

projektů a záměrů 

všichni členové průběžně 

6.2 Průběžně informovat o výstupech projektu 

Odolné Ralsko 

L. Mrázová průběžně 

 

 

 
……………………………………… 

Václav Židek 

místopředseda Komise Rady Libereckého kraje Revitalizace Ralska 
 

zapsala: Mgr. Zuzana Šiftová 

tajemník Komise Rady Libereckého kraje Revitalizace Ralska 
 

Liberec, 25. března 2024 


